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سه کشور اروپایی ابتکار 
عملی در وین نداشتند

 به دنبال محدود کردن 
فضا و فیلترینگ نیستیم

اظهار  امورخارجه کشورمان  وزیر 
داشت: ما با حسن نیت، جدیت، برنامه 
و با ابتکار در دور اول مذاکرات جدید 
در وین حضور یافتیم. از چند روز قبل 
در تماس هایی که با وزرای خارجه عضو 
برجام و همچنین آقای بورل داشتم اعلام 
کردیم که شما که این قدر در چند هفته 
گذشته علاقمند و مشتاق به برپا شدن میز 
مذاکرات هستید، باید در مذاکرات دارای 
ابتکار عمل، حسن نیت و برنامه برای لغو 
تحریم ها باشید به آن ها تاکید کردم که 
هدف گذاری دولت جدید در ایران پیگیری 
و لغو کامل تحریم ها و هدف گذاری ما در 
میز مذاکرات وین لغو تحریم های برجامی 
و بازگشت همه به تعهدات شان است. 
حسین امیرعبداللهیان گفت: سه کشور 
اروپایی حاضر در این مذاکرات هیچ ابتکار 
عمل چشم گیر و قابل ارائه ای نداشتند و 
گویا بیش از آنکه به دنبال راه حل باشند 
به دنبال کسب ارزیابی از تیم ما بودند. وی 
با انتقاد از بی عملی سه کشور اروپایی عضو 
برجام، اظهار کرد: تاکنون این سه کشور 
نتوانستند طرح و ایده عملیاتی ارائه دهند 
و ما به صراحت به آنها گفته ایم که دولت 
جدید در ایران دولتی عملگرا و نتیجه 

محور است. 

رئیس مجلس اظهار داشت: اگر چه 
در مجلس افرادی هستند که قصد 
دارند محدودیت هایی ایجاد کنند اما 
عموم نمایندگان چنین نظری ندارند. 
روند بررسی در کمیسیون مشترک 
به گونه ای می باشد که تمامی ذی نفعان 
کمیسیون  جلسات  در  صنف ها  و 
حضور پیدا کنند و نظرات خود را نیز 
ارائه دهند. محمدباقر قالیباف گفت: 
ما در مجلس به دنبال محدود کردن 
فضا و فیلترینگ نیستیم. ما باید توجه 
کنیم که فعالان بزرگ حوزه اقتصاد در 
فضای مجازی چند صد برابر یک واحد 
صنفی متروکه ارزش دارند. اما اینها و 
اموال دیجیتالی مردم چگونه باید به 
دارایی مالی تبدیل شود و در سیستم 
بانکی اعتبار پیدا کند؟ اجازه دهید 
این مسائل به قانون تبدیل شود. وی 
افزود: کماکان اعلام می شود که جوانان 
باید برای فعالیت های خود از بانک 
مرکزی وزارت خانه های اقتصاد و صمت 
مجوز دریافت کنند اما چرا جوانان 
را دچار مشکل کنیم؟ وی افزود: ما 
اکنون در حوزه فناوری و فضای مجازی 
جزو کشورهای پیشرفته هستیم اما با 
کج اندیشی نباید این ظرفیت ها را از 

دست بدهیم.

 قدرت استکباری علم دارد
 اما تزکیه ندارد

مراسم  در  کشور  کل  دادستان 
روز دانشجو گفت: شما دانشجویان 
گرانقدر پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
در راستای روحیه دشمن شناسی و 
استکبار ستیزی شهدای دانشجو، روز 
١٦ آذر را همچنان گرامی و بزرگ 
می دارید. حجت الاسلام والمسلمین 
بزرگترین  از  یکی  افزود:  منتظری 
پیام های ارزشمند ١٦ آذرماه دشمن 
شناسی و دشمن ستیزی قشر جوان 
و دانشگاهیان است که باید این روحیه 
را حفظ کرد. وی افزود: حوادثی مانند 
٢٨ مرداد و ١٦ آذرماه برای ما پیام های 
مهمی دارد که این پیام ها هیچ گاه 
مندرس نمی شود. دادستان کل کشور 
با تاکید بر اینکه شما دانشجویان باید 
جایگاه خود را در کسب علم و دانش 
قدر بدانید، تصریح کرد: کشور و مملکت 
با اهتمام به علم و دانش می تواند روز 
به روز راه افتخار را طی کند و به سر 
بلندی های ارزشمند دست یابد. وی با 
بیان اینکه راه کسب علم، انحصاری 
است، گفت: علم قدرتی است که هر 
ملت و کشوری که آن را به دست آورد 
قطعا در برابر همه ناملایمات و سختی ها 

می تواند مقاومت کند.

سـرمقــاله

به نظر می رسد قضاوت در مورد عملکرد دولت سخت و زودهنگام 
است، چرا که دولت تازه سه ماه اول خود را از 4٨ ماه پشت سر می گذارد 
ولی این امر مانع از اعلام سیاست ها و برنامه های دولت نیست. یک 
برنامه مفصل اقتصادی که چند صد صفحه را شامل می شود، قاعدتا باید 
اعلام شود، صفحه چندم و چه طرحی است که مردم در جریان طرح 
اقتصادی دولت قرار بگیرند تا این که فقط به بیان کلیات اکتفا شود. 
نکته بعدی دولت چون جدید است باید وقت بگذارد تا با مسائل کشور 
آشنا شود و آقای رئیسی هیچ فرصتی نداشته که به طور مثال شش ماه 
فرصت مطالعه داشته  باشد و بعد دولت را تحویل بگیرد. از قوه قضائیه به 
قوه مجریه نقل مکان کرده  است و در رقابت های انتخاباتی سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری در خرداد ١400 هم مطالبی که توسط 
مشاوران ایشان تهیه می شد را بر زبان می راندند و قاعدتا از یک قوه 
دربسته آمده به یک قوه ای که صددرصد اجرایی است و به همین خاطر 
باید با آقای رئیسی واقع بینانه برخورد کرد. نکته سوم این است که 
آقای رئیسی تجربه اجرایی بالایی به این معنا که فرض کنیم قبلا وزیر 
یا معاون اول دولت بوده، ندارد. البته موافق برخوردهای سطحی نیستم 
مثلا بازدید از جنوب تهران و محله هرندی این ها در گزارش ها منعکس 
می شود و از راه  های دیگری هم می شود اطلاعات را کسب کرد. به فرض 
که مشکل این محله هم حل بشود در کلان شهر تهران این چه مشکلی 
را حل می کند؟ این کارها در سطح شهردار منطقه است یا معاون مناطق 
شهردار تهران یا شهردار تهران و نهایتا اگر بخواهیم کلان تر ببینیم 
فرماندار، استاندار یا معاون وزیر کشور یا وزیر کشور می رسد.   رفتارهایی 
مثل حضور در پمپ بنزین یا داروخانه برخورد عمقی با مسائل نیست. 
آقای رئیسی که به سفرهای استانی می رود با مردم رودررو و چهره به 
چهره می شود اما خطر و آسیبی که وجود دارد این است که در این موارد 
یکی مشکل وام دارد،  یکی مشکل مسکن و... که تمامی ندارد و هر کدام 
از آحاد مردم ایران ده، پانزده تا از این  مسائل دارند لذا تکرار تجربه تلخ 
سفرهای استانی در دولت های نهم و دهم است که مسئولان به سفرهای 
استانی می رفتند و ١50 هزار نامه به تهران می آمد. آن موقع شوخی 
کردم و گفتم یک وزارت نامه در دولت برای خواندن نامه ها تاسیس 
شود. آقای احمدی نژاد که به سفر استانی می رفت نامه آنقدر می آمد 
که گونی گونی دور ایشان می چرخیدند و نامه جمع می کردند، یکی 
دوچرخه می خواست، یکی مشکل نظام وظیفه داشت و... به هر صورت 
مقامات استانی خلع ید می شوند و باید خودشان ساز وکاری را پیش بینی 
کنند. هدف از بیان این نکات این بود که عمق نبودن این اقدامات نشان 
داده شود. تا الان علائمی که نشان بدهد آقای رئیسی اقتصاد را جراحی 
سخت و سریع بکند فعلا مشاهده نشده  است. هرچند متخصص مسائل 
اقتصادی نیستیم اما افزایش تورم نسبت به سه ماه قبل نگران کننده 
است و باید منتظر ماند و دید مذاکرات وین چه سرانجامی خواهد داشت. 
به نتیجه رسیدن یا نرسیدن مذاکرات وین مانع از این نیست که آقای 

رئیسی تغییر اقتصادی را آغاز کند.

ضرورت پرهیز از رفتارهای پوپولیستی

 درگیری افغانستان با ایران 
سوء تفاهم بود

با  ما  اکنون مسئله مهمی در مرز شرقی 
افغانستان وجود ندارد و وضعیت کاملًا آرام است. 
وزیر کشور در پاسخ به پرسشی درباره درگیری 
اخیر در مرزهای شرقی کشور گفت: درگیری 
افغانستان با نیروهای مرزی ایران سوء تفاهم بود. 
احمد وحیدی تاکید کرد: این درگیری براساس 
سوء تفاهم شکل گرفت که افغانستان متوجه شد 
اشتباه کرده است. وی ادامه داد: اکنون مسئله 
مهمی در مرز شرقی ما با افغانستان وجود ندارد و 

وضعیت کاملًا آرام است.
 

فساد سیستماتیک وجود ندارد
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: گاهی 
ملاحظه می شود برخی افراد که مترصد فرصتی 
برای مطرح کردن خود هستند، در جهت تضعیف 
اقتدار کشورمان و ایجاد یاس و ناامیدی در میان 
مردم، با دشمن هم نوا شده و با بکاربردن عناوین 
عام، همه مسئولان را مفسد معرفی می کنند، 
تاکید  بارها  رهبری  مقام معظم  درحالی که 
فرموده اند که فساد سیستماتیک در کشور وجود 
ندارد. ذبیح ا... خداییان ادامه داد: دشمنان سعی 
می کنند همه مسئولان را مفسد جلوه دهند در 
حالی که این ادعا خلاف واقع است، البته سازمان 
بازرسی مصمم است معدود افرادی که با کم کاری، 
سهل انگاری و سوءاستفاده از جایگاه و مقام خود، 
بر ادعای دشمنان نظام صحه می گذارند را سریعا 

شناسایی و به طرق قانونی با آن ها برخورد  کند.

 بررسی افزایش 40 کرسی
 در مجلس

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس گفت: طرح افزایش 40 کرسی نمایندگی 
در مجلس یازدهم،در کمیسیون در دست بررسی 
است و سپس به صحن خواهد آمد. غلامحسین 
رضوانی با اشاره به طرح افزایش 40 کرسی 
نمایندگی در مجلس یازدهم، گفت: این امر بر 
اساس قانون اساسی امکان دارد. درحال حاضر 
کمیسیون درحال کار بر روی این طرح است و 
سپس این طرح به صحن خواهد آمد. در نهایت 
هم درباره آن رای گیری خواهد شد و با تصویب 
مجلس درباره آن اقدام خواهد شد. چندی پیش 
بود که محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشور گفت که طرح افزایش تعداد 
نمایندگان در دست بررسی نهایی است. بر اساس 
این طرح افزایش 40 کرسی نمایندگی پیش 

بینی شده است.
 

 تذکر 36 نماینده 
درباره انتصابات فامیلی

معاون پارلمانی دولت اظهار کرد: از نمایندگان 
توقع داریم محدودیت های دولت را در نظر داشته 
باشند. برخی نمایندگان توقع ٢0 پروژه بزرگ 
دارند که اجرای همه آنها در توان دولت نیست. 
انتظار داریم نمایندگان واقع بین باشند. سید 
محمد حسینی با اشاره به اینکه رئیس جمهور 
و معاونان رئیس جمهور در دسترس نمایندگان 
هستند، گفت: نمایندگان بجای تذکر از ما توضیح 
بخواهند.  ۳٦ نماینده درباره انتصاب فامیلی تذکر 
داده اند. ما از آنها خواستیم مصادیق این انتصاب ها 
را به ما اعلام کنند ولی آنها گفتند نگاه ما این است 
که این چنین انتصاب هایی انجام نشود یا گفتند 
ما از رسانه ها شنیدیم که تقاضای ما بررسی 
دقیق از سوی نمایندگان است. اگر ما در پاسخ 
به نمایندگان کوتاهی کردیم، نمایندگان تذکر 
و سوال خود را از تریبون اعلام کنند. نمایندگان 
توقع کار از دولت دارند و توقع ما هم این است که 

دولت تضعیف نشود.

»زاکانی« پست جدید گرفت
وزیر کشور در حکمی شهردار تهران را به عنوان 
جانشین خود در ستاد پیشگیری، هماهنگی و 
فرماندهی عملیات پاسخ به بحران کلان شهر 
تهران منصوب کرد. اسماعیل نجار رئیس سازمان 
مدیریت بحران کشور درباره انتخاب جانشین وزیر 
کشور در ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران گفت: به استناد تبصره 
)١( ماده )١0( قانون مدیریت بحران کشور و بند 
یک مصوبات نخستین جلسه ستاد پیشگیری، 
هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
کلانشهر تهران با توجه به شرایط ویژه و اهمیت 
کلانشهر تهران به عنوان پایتخت جمهوری 
اسلامی ایران، شهردار تهران به عنوان »جانشین 
رئیس ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران کلانشهر تهران« از سوی 

وزیر کشور منصوب شد.

کمیسیون اصل ۹0 صلاحیت 
صدور حکم ندارد

این که  بیان  با  حقوقی  مسائل  کارشناس 
مهم ترین افتراق اختیارات مندرج در اصل نود 
قانون اساسی با صلاحیت های ذاتی قوه قضائیه، 
عدم اتخاذ تصمیم قضائی و صدور حکم از سوی 
مجلس است، گفت: در این ماده حداکثر اختیار 
نمایندگان در صورت وجود شاکی شخصی پاسخ 
به او و در موضوعات عمومی اطلاع به عامه است 
و نهایتا مجلس می تواند در صورت وقوع جرم، 
موضوع را جهت رسیدگی قضائی به مراجع 
صالحه قضائی ارسال کند. کاظم حسینی گفت: 
مهم ترین افتراق اختیارات مندرج در اصل نود با 
صلاحیت های ذاتی قوه قضائیه، عدم اتخاذ تصمیم 

قضائی و صدور حکم از سوی مجلس است.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور روابط 
ایران و سوریه را راهبردی و استراتژیک 
دانست و بر تقویت پایه های مستحکم 
روابط بین دو کشور به ویژه در حوزه های 
اقتصادی و تجاری تاکید کرد. آیت  ا... 
سیدابراهیم رئیسی روز دوشنبه در دیدار 
فیصل مقداد وزیر خارجه سوریه با اشاره 
به اشتراک منافع دو کشور در مسایل 
دوجانبه، منطقه ای و بین المللی اظهار 
داشت: امروز باید برنامه ریزی بلند مدت 
و همه جانبه ای برای توسعه و تعمیق 
روابط و مناسبات تهران و دمشق انجام 
شود و بر مبنای آن، در مسیر تامین 
منافع ملت های خود خصوصا در بخش 
اقتصادی گام برداریم. رئیس جمهور در 
ادامه، استمرار حضور غیرقانونی نیروهای 
بیگانه در منطقه و خاک سوریه را برای 
امنیت و ثبات منطقه خطرناک دانست 
و گفت: داعش دست ساخته آمریکایی ها 
است و امروز حضور داعش و آمریکا در 
هر کجای منطقه خسارت بزرگی برای 
امنیت، ثبات و آسایش ملت ها خواهد 
بود. رئیسی خاطرنشان کرد: شهدای 
بزرگواری همچون سردار شهید حاج 
گروه های  و  آمریکا  سلیمانی،  قاسم 

نیابتی آن در منطقه از جمله تروریسم 
زمین گیر  را  صهیونیستی  و  داعشی 
کردند. رئیس جمهور حفظ امنیت و 
ثبات سوریه و حضور مقتدرانه این کشور 
در معادلات منطقه ای را حائز اهمیت 
دانست و اظهارداشت: امروز سوریه با 
رویکرد ضد صهیونیستی در خط مقدم 
مقاومت در برابر صهیونیست ها قراردارد 
و تاریخ، ایستادگی ستودنی ملت و دولت 
سوریه در مقابل تهاجمات ناجوانمرانه را با 
افتخار ثبت خواهد کرد. رئیسی با تاکید بر 
ضرورت احترام به تمامیت ارضی سوریه 
بیان داشت:  نادیده گرفتن حاکمیت ملی 
و تمامیت ارضی کشورها از طرف هیچ 

کشوری قابل قبول نیست و بی تردید ملت 
سوریه آن را تحمل نمی کنند. فیصل مقداد 
وزیرخارجه سوریه نیز در این دیدار با 
تقدیم پیام بشار اسد رئیس جمهور سوریه 
و نیز دعوت از آیت ا... رئیسی برای سفر به 
این کشور، اظهارداشت: سوریه مصمم 
است تمام ظرفیت های همکاری را برای 
تقویت روزافزون روابط تهران - دمشق 
در راستای منافع مشترک دو ملت فعال 
کند. همچنن رئیس جمهور  در دیدار 
شیخ طحنون بن زاید آل نهیان مشاور 
امنیت ملی امارات با اشاره به سابقه روابط 
دوستانه دو کشور، گفت: روابط حسنه با 
کشورهای منطقه از اولویت های سیاست 

خارجی در دولت جدید است و به همین 
دلیل از توسعه روابط با امارات استقبال می 
کنیم. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی افزود: در 
روابط دو کشور مسلمان ایران و امارات، 
نباید مانعی وجود داشته باشد و این روابط 
تحت تاثیر القائات بیگانگان قرار بگیرد. 
وی گفت: سیاست دشمنان کشورهای 
منطقه، ایجاد هراس بین همسایگان است 
اما این توطئه با درایت و فهم مشترک 
خنثی خواهدشد. رئیس جمهور، سیاست 
قطعی جمهوری اسلامی را حمایت از 
مردم مسلمان منطقه برشمرد و افزود: 
دنبال  به  منطقه  در  صهیونیست ها 
اهداف شوم خود هستند و هرجا بتوانند 
جای پایی پیدا کنند آن را به وسیله ای 
برای توسعه طلبی و فتنه انگیزی تبدیل 
باید  منطقه  کشورهای  لذا  می کنند 
مراقب باشند. رئیسی تاکید کرد: امنیت 
کشورهای منطقه به هم گره خورده است 
و ایران از امنیت کشورهای حاشیه خلیج 
فارس حمایت می کند. مشاور امنیت ملی 
امارات نیز در این دیدار گفت: ما فرزندان 
این منطقه هستیم و یک سرنوشت داریم 
لذا توسعه روابط دو کشور در دستور کار 

ما قرار دارد.

غلامعلی رجایی
تحلیلگر مسائل سیاسی

یـــادداشت

سلطان هیثم پس از دست یافتن به سلطنت عمان و تحکیم پایه های 
قدرت خود و پس از درگیری با کرونا، اولین سفر خارجی خود را به عربستان 
انجام داد. دولت عربستان در استقبال از سلطان هیثم سنگ تمام گذاشت 
و قراردادهای مهم اقتصادی بین دو کشور امضا شد. عمان در دو سال اخیر 
به سبب کرونا و کاهش قیمت نفت با مشکلات اقتصادی زیادی روبه رو شد. 
کسری بودجه دولت، افزایش تورم اگرچه به مقدار کم، اعتراضات چند روزه 
به خاطر بیکاری و نبود درآمد در چند شهر مختلف عمان، افزایش مالیات ها 
و قیمت  حامل های انرژی، تعطیلی پروژه های زیربنایی این کشور و نیاز به 
سرمایه گذاری در بخش های غیر نفتی از مهم ترین فاکتورهای اقتصادی 
است که دولت عمان در چالش با آنها به سر می برد. سفر دوم سلطان هیثم 
نیز به قطر بود و در این سفر هم قراردادهای مهم اقتصادی امضا شد. در 
واقع مشکلات اقتصادی عمان و عدم ذخایر نفتی و گازی اثبات شده در این 
کشور باعث شده که دولت عمان برای دستیابی به اهداف اقتصادی خود به 
سراغ تنوع اقتصادی برود . لذا در این مسیر نیاز به سرمایه گذاری دارد و این 
سرمایه باید از کشورهای خارجی تامین شود. اماراتی ها تا به امروز حضور 
اقتصادی پررنگی در عمان داشتند، قطری ها اگرچه نسبت به امارات حضور 
فعالی در عمان نداشتند ولی از عربستان قوی تر بودند. به  هرحال آنچه که 
مشهود است نیاز به حضور اقتصادی کشورهای منطقه در عمان به خصوص 
عربستان است. عربستان که در دهه های گذشته حضور کم  رنگی در عمان 
داشت امروز با حضور اقتصادی خود به دنبال چیدن میوه های سیاسی 
خواهد رفت. عمان که وضعیت اقتصادی خوبی ندارد و اعتراضات نسبتا 
گسترده ای را شاهد بود، برای تقویت بنیه اقتصادی خود مجبور شد به 
سمت عربستانی حرکت کند که تقریبا در چند دهه گذشته جایی در عمان 
نداشت و در بحران هایی مانند ظفار چشم طمع به عمان داشت. عمان که در 
چندین پرونده مانند جنگ یمن و محاصره قطر با عربستان همکاری نکرد 
پس از فوت سلطان قابوس تمایل خود به نزدیکی به عربستان را نشان داد. 
به طور کلی امتیاز اقتصادی کشور قدرت مند به کشور ضعیف تر با اهداف 
سیاسی همراه است. بن سلمان نشان داده که از هر اهرمی برای فشار و 
کسب امتیازهای سیاسی استفاده می کند. بعد از چالش قطر و عربستان 
و سرکشی های امارات در مقابل عربستان، سعودی ها عمان را به مثابه 
متحدی می دانند که حداقل قدرت آنها در خلیج فارس را بالانس کند. از 
سوی دیگر عمان در سال های اخیر در چندین مورد نه تنها همراه عربستان 
نبود بلکه تا جایی که ممکن بود به مخالفان عربستان کمک هم می کرد. 
یکی از پرونده های مهم برای عربستان جنگ یمن است. انصارا... در مسقط 
دفتر دارند و از طریق عمان آزادانه به مقامات و مسئولان کشورهای مختلف 
دسترسی پیدا می کنند و به راحتی به ایران رفت آمد دارند و ایرانی ها نیز 
در مسقط با آنها در ارتباط هستند. همسایگی عمان با یمن موجب شده که 
انصارا... از طریق مسقط بتواند امور خود را در یمن نیز سازماندهی کند. این 
مساله قطعا موجب نارضایتی عربستان و بن سلمان است و احتمالا پس از 
این سفر محدودیت هایی از سوی دولت عمان بر انصارا... اعمال شود. مساله 
دیگر نفوذ خود عمان بر روی گروه های سیاسی در استان های شرقی یمن 
مانند المهره و حضرموت است. این گروه ها عربستان را دشمن تمامیت 
ارضی یمن می دانند و به دنبال تجزیه یمن نیستند . هم چنین این گروه ها 
موجب تضمین امنیت مرزهای عمان در مقابل نیروهای القاعده هستند 
که توسط عربستان حمایت می شوند. از آنجایی که خود عمان بحران 
تجزیه طلبی را تجربه کرده مخالف هرگونه تجزیه یمن است، مساله ای که در 
صورت اتفاق قطعا موجب چالش دولت عمان خواهد شد. احتمالا بن سلمان 
از مقامات عمانی بخواهد که گروه های مورد حمایت خود را محدود کند. 
مشخصا یکی از آثار سفر بن سلمان محدودیت  انصارا... در مسقط و بسط ید 
عربستان در شرق یمن است که می تواند عمق استراتژیک کمک به جبهه 
مأرب باشد، عمق استراتژیکی که خود عربستانی ها معتقدند به انصارا... از 

این مسیر کمک می شود.

چرایی سفر بن سلمان به عمان؟

رئیس جمهور:

ازتوسعهروابطبااماراتاستقبالمیکنیم
  به دنبال تقویت روابط تهران - دمشق هستیم

رئیس قوه قضائیه:

روال بورس عادی نیست 
 تناسب بین جرم، مجازات و قرار های صادره ضرورت دارد

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه خطاب به دادستان 
کل کشور، معاونت امور بین الملل و دبیر ستاد حقوق 
بشر تاکید کرد: جنایت های آمریکا در طول دهه های 
گذشته تا به امروز را به صورت جدی هم در مجامع 
بین المللی دنبال کنید و هم در داخل کشور از طریق 
محاکم این موضوع پیگیری شود. این جنایات نه باید 
فراموش شوند نه رها شوند بلکه باید در سازمان های 
بین المللی تعقیب شوند. در داخل نیز در خصوص 
افرادی که باید تحت تعقیب قرارگیرند اقدامات 
لازم انجام شود. حجت الاسلام محسنی اژه ای گفت:  
این جنایات کاران و محکومین عالم امروز مدعی 
می شوند و جای جلاد و شهدا را تغییر می دهند و از 
کسانی که دستشان به خون حدود ١۷ هزار انسان 
وارسته در طبقات مختلف کشورها آلوده بوده است، 
حمایت می کنند؛ از تروریست ها حمایت می کنند، 
خودشان ترور و به آن اقرار می کنند. وی ادامه داد: 
برخی مقامات آمریکایی و رژیم صهیونسیتی اعتراف 
کردند که کارشناسان عزیز و دانشمندان هسته ای ما 
را ترور کرده اند که این موضوع نباید فراموش شود 
و نباید در مورد آن کوتاه آمد. این ها مرتکب ده ها 
و صدها جنایت دیگر در کشورما و سایر کشورهای 
اسلامی شدند.  محسنی اژه ای با اشاره به اهمیت 
رسیدگی به وضعیت بورس تاکید کرد: مسأله بورس از 
سوی سازمان بازرسی کل کشور و دادستان کل کشور 
در گذشته دنبال شده است، اما به نظر من کفایت 
نمی کند و عقیده دارم بسیاری از موضوعات اگر 
یک بار دنبال شوند و سپس رها شوند ما به نتیجه 
مطلوب خود نخواهیم رسید. وی اضافه کرد: کماکان 
به ذهن می رسد و قرائن و شواهد این گونه حکایت 
می کند که یک روال عادی و متعارف در بورس رقم 
نمی خورد، بنابراین بار دیگر رسیدگی به این موضوع 

را درخواست می کنم. وی افزود: دستور مکتوب این 
موضوع به رییس سازمان بازرسی کل کشور هم ابلاغ 
شد، گزارشات قبلی خود را به روز کرده و این موضوع 
را دنبال، پیگیری و تعقیب کنید. اگر تخلف و جرمی 
صورت گرفته است به هیچ وجه قابل بخشش و اغماض 
نیست. رئیس دستگاه قضا عنوان کرد: تعداد کثیری از 
مردم ما اعتماد کردند و پول خود را وارد بورس کردند 
و حالا متضرر شده اند. بخشی از این ضررها در بورس 
طبیعی است، زیرا باید آموزش می دیدند و توجه و 
رعایت می کردند. اما به هر صورت بسیاری از افراد 
تقریبا هستی خود را وارد بورس کردند و با مشکل 
جدی مواجه شدند؛ بنابراین بازرسی کل کشور به 
گزارش های قبل اکتفا نکند و این موضوع را به صورت 
جدی دنبال و پیگیری کنید و اگر تخلف و جرمی 
رخ داده بود آن را به دادگستری و مسئولین ذی ربط 
گزارش کنید. محسنی اژه ای اظهار کرد: دادستان کل 
کشور هم این موضوع را رها نکنند و در شوراهای عالی 
بورس و سایر جلسات مجدد آن را پیگیری کنند. فرضا 
اگر مشخص شد هیچ اشکالی هم وجود نداشت باز 
هم برای مردم به صورت شفاف روشن شود، در حال 
حاضر برای مردم این ذهنیت وجود دارد که تخلفاتی 
صورت گرفته است. رئیس قوه قضائیه به موضوع انبار 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی اشاره کرد 
و  ابراز داشت: انبار سازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی نمونه ای است که با پیگیری خوب پیش 
رفته است و نشان می دهد اگر موضوعات پیگیری شود 
کار پیش می رود. از دولت محترم تشکر و تقدیر می کنم 
که به این موضوع ورود خوبی داشتند و معاون اول 
رییس جمهور از نزدیک دیدند و کارگروهی تشکیل 
دادند، وزیر اقتصاد به میدان آمد و اقدامات بسیار 
خوبی انجام شده و در حال انجام است که همه بر اثر 

پیگیری های انجام شده رقم خورده اند. وی به موضوع 
ضرورت تناسب بین جرم، مجازات و قرارهای صادره 
اشاره و تاکید کرد: مجازات های تعیین و قرارهای 
صادره باید مورد نظارت قرارگیرند و دادستان محترم 
کل کشور نظارت های خود را توسعه دهند و به روزتر 
کنند تا قرارها مناسب باشند. خیلی مواقع به دلیل 
سیستمی بودن، این کار راحت تر شده است و اطلاع 
دارم که فعال هم هستند. رئیس دستگاه قضا اضافه 
کرد: گاهی ممکن است تخلف قانونی وجود نداشته 
باشد، اما قرار تعیینی برای آن متناسب نیست خصوصا 
در مواردی که مسائل مالی در میان نیست. برای مثال 
در خصوص فردی احساس می شود برای یک مسأله 
امنیتی دو میلیارد، سه میلیارد، ده میلیارد قرار لازم 
است. لازم است محاسبه شود که آیا فرد می تواند آزاد 
شود یا نمی تواند؟ آزادی اش مضر است یا خیر. اگر 
واقعا قصد داریم آزاد کنیم، قرار متناسب تعیین کنیم. 
رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: در مواردی که ضرورت 
ندارد شخص به زندان برود می توان مجازات جایگزین 
داد. وقتی ضرورت ندارد فرد به زندان برود و بیرون 
بودن آن برای جامعه خطر ندارد چه بسا با حضور 
در زندان برای خود و خانواده اش مشکلاتی به همراه 
داشته باشد، می توان مجازات جایگزین تعیین کرد. 
محسنی اژه ای با ذکر مثال هایی برای تعیین مجازات 
جایگزین حبس، گفت: تناسب جرم و مجازات فقط 
در اعمال و احکام ما نیست گاهی مربوط به قانون هم 
می شود برای مثال فردی دارای تخصص است و توان 
انجام کاری دارد در پروژه دولت و به اتمام رساندن آن 
به کار گرفته شود یا در مناطق محروم اقداماتی انجام 
دهد. فردی می تواند گره ای از کار مردم باز کند. گاهی 
امکان و تمکنی دارد و می تواند در جامعه گره گشایی 

کند به جای حکم زندان این ها را به کار بگیریم.

میرجواد میرگلوی بیات
تحلیلگر مسائل منطقه

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان 
در مورد اتفاقات و درگیری های رخ داده در مرز ایران 
و افغانستان و علت این درگیری ها گفت: این اتفاق 
ناشی از عدم آشنایی مرزبانی جدید در هیات حاکمه 
سرپرستی افغانستان بود. سعید خطیب زاده  اظهار 
داشت: در ۹00 کیلومتر مرز مشترک ایران با افغانستان 
ما در برخی نقاط دیوارها و موانعی را برای جلوگیری 
از ورود قاچاقچیان و اشرار ایجاد کرده ایم که برخی از 
این موانع و دیوارها، چند صد متر داخل ایران هستند 
برای اینکه در محل مناسبی این موانع ایجاد شود. 
وی ادامه داد: جانب طالبان که در آن منطقه مرزبانی 
می کند با این موضوع و نقطه صفر مرزی آشنا نبودند و 
تصور می کردند که بعد از این موانع مرز تمام می شود. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد سفر مشاور 
امنیت ملی امارات به تهران و اهداف این سفر گفت: 
مشاور امنیت ملی امارات برای ملاقات با همتای ایرانی 
خود به تهران سفر کرده اند. سیاست قطعی جمهوری 
اسلامی ایران سیاست حسن همسایگی است و ما تلاش 
داریم به رغم برخی از پرونده های اختلافی روابطمان 
با کشوری مثل امارات را در سطوح مختلف بازتعریف 
کنیم و در این راستا برنامه ریزی کرده ایم. روابط دو 
کشور ایران و امارات در سطوح اقتصادی روابط خوبی 
است. همکاری های جدی بین دو کشور در این زمینه 
وجود دارد و یکی از ممتازترین روابط را در این ارتباط 
داریم. این دیپلمات کشورمان در مورد سفر وزیرخارجه 
سوریه به تهران نیز عنوان کرد: این سفر در چارچوب 
مراودات بین دو کشور و دعوت آقای امیرعبدا...یان 
انجام شده است. آقای فیصل مقداد وزیر خارجه سوریه 
شب گذشته وارد تهران شد و امروز ملاقات های 
مفصلی با مقامات ایران از جمله آقای امیرعبدا...یان 
خواهد داشت. یکی از موضوعات مختلف در جریان 
این گفت وگوها بررسی آخرین وضعیت میدانی 
سوریه، همکاری بین سوریه و ایران و همچنین روند 
آستانه است. سخنگوی وزارت امورخارجه در مورد 
اظهارنظرهای مطرح شده مبنی بر اینکه در مذاکرات 

لغو تحریم ها درباره برنامه موشکی، توافق موقت و 
گام به گام و یا FATF صحبت هایی شده است، اظهار 
کرد: در وین براساس پیش نویس هایی که دادیم برای 
رفع تحریم ها و هم چگونگی توقف اقدامات جبرانی 
ایران در مقابل رفع تحریم ها از سوی طرف های موافق 
مذاکره می کنیم و همان طور که پیش از این نیز 
گفته ام چیزی به نام توافق گام به گام و یا طرح های 
موقت اساسا مطرح نیست. خطیب زاده در ارتباط با 
اظهارات وزیرخارجه آمریکا مبنی بر اینکه ایران در 
مورد بازگشت به تعهداتش در برجام جدی نبوده و در 
همین چارچوب ما به هفتمین دور گفت وگوهای وین 
پایان بخشیدیم، عنوان کرد:  طرفی که عضو برجام 
نیست و همه تعهداتش را نه تنها متوقف کرده بلکه 
همه تلاشش را  طی سال های گذشته به کار گذاشته 
که هیچ کس پایبند به برجام نباشد و هرکس پایبند 
به برجام بوده است را مورد تنبیه قرار داده اساسا در 
جایگاهی نیست که بخواهد چنین اظهاراتی را مطرح 
کند.  وی تأکید کرد: آمریکایی ها به جای این گونه 
اظهارات که بیشتر در چارچوب مقصرنمایی و فرار 
از مسئولیت های شان است بهتر است به راه ساده تر 
برگردند و آن این است که به تعهدات شان بازگردند 
و تعهدات شان را انجام دهند. سخنگوی وزارت خارجه 
تاکید کرد: ما به مذاکرات وین با یک اراده جدی وارد 
شدیم و تمام تلاش مان این است که به یک توافق 
خوب برسیم. توافق خوب را در راستای انجام تعهداتی 
می دانیم که همه اطراف در برجام دارند. خطیب زاده 
ادامه داد: کم و کیف هیأت اعزامی ایران و ترکیب آن 
نشان می دهد که هدف اصلی این است که همان جمعی 
که در تهران با رفت و برگشت های متعدد باید درباره 
ابعاد تحریمی تصمیم بگیرند در همان جا تصمیم 
بگیرند و توان مدیریتی و کارشناسی با هم تجمیع شده 
بود. این دیپلمات کشورمان اذعان کرد: شاید طرف 
مقابل اساسا انتظار نداشت با رویکردی که توافق خوب 
در کوتاه ترین زمان ممکن به دست آید، تیم ایران متون 
آماده و مکتوب به آن ها بدهد. به محض اینکه این متون 

داده شد برخی از درزهای رسانه ای و اظهارات رسانه ای 
در این زمینه مطرح شد از جمله اینکه این متون قابل 
انجام نیستند و یا حداکثرگرایانه است. خطیب زاده 
مطرح کرد: این در حالی است که تمامی آنچه که در 
این متون نوشته شده مبتنی بر برجام و پیش نویس 
شش دور مذاکرات قبلی است و اساسا نمی توانست 
حداکثری باشد ولی به نظر می رسد رویکرد آمریکا 
و طرف های مقابل برای انجام تعهدات شان حداقلی 
است و به همین خاطر آنها درخواست کردند که برای 
مشورت های بیشتر به پایتخت های خود بازگردند. تیم 
ایران همان جا اعلام کرد برای اینکه تصمیم گرفته شود 
هم این اجازه را دارد و هم ترکیب تیم اجازه می دهد 
تا زمانی که لازم باشد در وین بمانند و به توافق های 
لازم در متون برسند ولی به خاطر اصرار طرف مقابل 
برای نیاز به مشورت با پایتخت های شان، ایران نیز این 
موضوع را پذیرفت. سخنگوی دستگاه دیپلماسی بیان 
کرد: آخر این هفته دور بعدی مذاکرات  آغاز می شود 
و تاریخ دقیق در مورد آن در گفت وگوی آقای باقری 
و مورا نهایی خواهد شد. وی ادامه داد: موضوع مهم 
این است که طرف مقابل نیز مثل ایران با پیشنهادات 
مشخصی بر سر میز مذاکرات وین حضور پیدا کند. 
آنچه که ما داریم حتما قابل مذاکره و بررسی است ولی 
اینکه طرف مقابل فقط اظهارات رسانه ای کند و یا بازی 
مقصرنمایی را پیش ببرد و تصور داشته باشد که با این 
بازی می تواند افکار تصمیم سازان و نخبگان ایرانی را 
تحت تأثیر قرار دهد باور غلطی است. خطیب زاده تأکید 
کرد: ما می دانیم که در وین چه می خواهیم و آنچه که 
می خواهیم کاملا در چارچوب برجام است. طرف مقابل 
هیچ ایرادی به متون ایران براساس برجام نگرفته و 
گفته که باید بررسی کند. وی با بیان اینکه به نظر 
می رسد که آن ها نگاه حداقلی به وظایف خود دارند، 
ادامه داد: ما نه تعجیل داریم و نه اجازه می دهیم که 
کسی با وقت و انرژی ما در وین بازی کند. تیم ایران با 
عزم اینکه توافق خوب حاصل شود به این مذاکرات عازم 
می شود و امیدواریم طرف مقابل نیز با همین عزم بیاید.

سخنگوی وزارت امورخارجه: 

عزم قطعي براي »توافق« و »لغو تحریم ها«
 تمرکز اصلی بر رفع تحریم هاست


